
A v té krajině byli pastýři pod širým nebem a v noci se střídali v hlídkách u svého stáda. Náhle při nich stál anděl Páně a 
sláva Páně se rozzářila kolem nich. Zmocnila se jich veliká bázeň. Anděl jim řekl: „Nebojte se, hle, zvěstuji vám velikou radost, 
která bude pro všechen lid. Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davidově. Toto vám bude znamením: 
Naleznete děťátko v plenkách, položené do jeslí.“ A hned tu bylo s andělem množství nebeských zástupů a takto chválili 
Boha: “Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v nich má zalíbení.“ Jakmile andělé od nich odešli do nebe, 
řekli si pastýři: „Pojďme až do Betléma a podívejme se na to, co se tam stalo, jak nám Pán oznámil.“ Spěchali tam a nalezli 
Marii a Josefa i to děťátko položené do jeslí. Když je spatřili, pověděli, co jim bylo řečeno o tom dítěti. Všichni, kdo to uslyšeli, 
užasli nad tím, co jim pastýři vyprávěli. Všichni stařešinové Izraele se tehdy sešli a vydali se za Samuelem do Rámy. „Pohleď,“ 
řekli mu, „ty už jsi starý a tví synové nechodí po tvých cestách. Raději nám tedy ustanov krále, ať nás vede – tak je to přece 
u všech národů.“ Když ale řekli: „Dej nám krále, ať nás vede,“ Samuelovi se to nelíbilo. Modlil se proto k Hospodinu a Hos-
podin Samuelovi řekl: „Poslechni hlas lidu ve všem, co ti říkají. Nepohrdli přece tebou, ale mnou, abych nebyl jejich králem.“

Evangelium podle Lukáše 2, 8-18

 
Andělské opakování 

Při letošní vánoční hře jsme si s dětmi (a nakonec 
i dospělými) opakovali andělské role. V andělské škole 
malým andílkům vrchní anděl Gabriel pomocí 
biblických příběhů připomíná, jaké jsou andělské role. 
Skrze příběhy si oživí, 
• že jsou strážci dobrého Božího světa, 
• že jako poslové vyřizují Boží vzkazy, 
• že přináší lidem vysvobození 
• a že jsou zvěstovatelé radosti a naděje.

Ve vánočních hrách si obzvlášť děti rádi obléknou 
bílé oblečení, připnou křídla, případně ještě nějakou 
svatozář nad hlavu. A  my dospělí je v  tom 
podporujeme. Vnímám to jako obraz, symbol, 
vyjádření andělské čistoty, jasnosti, přímosti, 
opravdovosti. Snad je to přání: takoví bychom chtěli 
být. Ale jak toho dosáhnout? Je to vůbec možné? 
A máme to chtít?

Možná právě ony zmíněné role nám mohou být 
inspirací. Často se modlíme, aby Bůh vstoupil svým 
pokojem do tohoto světa, aby ho chránil. Modlíme 
se za vysvobození nespravedlivě vězněných, 
prosíme o naději pro lidi trpící. A říkáme si, kéž by 
Bůh poslal …

A tak o letošních vánocích, inspirováni vánoční hrou, 
jsme zváni promýšlet:
• kdy, kde a  jak můžeme být strážci dobrého Božího 
světa?
• co máme  – jako Boží poslové někde vyřídit? (Je 
ovšem dost potřeba dát pozor, abychom odlišili od 
toho, co bychom vyřídili my sami. Často se to dost liší.)
• komu a kam máme přinést vysvobození?
• kdo od nás potřebuje slyšet slovo radosti a naděje?

Pane Bože, to bychom chtěli, být dobrými anděly. Ale dost často si nevěříme. Nebo jsme zas někdy se svými snahami dost 
vedle. Prosíme pomoz. Dej nám správný směr, správnou míru a správné odhodlání. Amen.

Filip Keller

Vánoční dopis 2022 
prosinec 2022 



 
Milí přátelé 

Srdečně zveme na sváteční bohoslužby a setkání. 
Ale nejen na ty sváteční. Při každých bohoslužbách 
si společně často připomínáme sílu lidského 
společenství a sounáležitosti a zažíváme přitom, že 

právě bohoslužby nabízí inspiraci a  povzbuzení 
napříč různosti i odlišnosti, se kterou z různých míst 
přicházíme. Zažíváme při nich, že Boží slovo nás 
opravdu dokáže oslovit – někdy potěšit, jindy trochu 
vyprovokovat. V  rozhovoru pak vždy můžeme 
hledat, jak promlouvá právě k nám, k čemu nás zve, 
kam vede, ke komu posílá. V  lednu budeme mít 
příležitost setkat se při ekumenických 
bohoslužbách. 

Myslíme také na ty, kteří jsou sami, kdo nemohou 
do společenství přijít. Bohoslužby jsme si zvyklí 
zvukově přenášet, rádi pomůžeme s připojením.

Děkujeme všem, kdo pamatujete také na potřebu 
finančního zajištění svitavského evangelického 
farního sboru, aby mohl plnit své poslání: slavit 
bohoslužby, vytvářet společenství, sloužit 
potřebným a svědčit o Boží blízkosti člověku.

Děkujeme také za podporu v  úsilí o  vybudování 
domova pro seniory ve Vendolí.

Těšíme se na setkání a setkávání,

za staršovstvo Filip Keller

Bohoslužby

Štědrý den (24.12.)
Radiměř 14:00, č.p. 120 

Boží hod - VP (25.12.)
Svitavy 9:30, Poličská 3 

Štěpána mučedníka - VP (26.12.)
Radiměř 9:30, č.p.120

Silvestr - v kruhu (31.12.)
Svitavy 18:30, Poličská 3

Nový rok - VP (1.1.)
Svitavy 9:30, Poličská 3

Bože plnosti:
V ošuntělé chudobě se narodil tvůj Syn, 
od samého začátku byl jeho život ohrožen. 
Jako malé dítě se stal uprchlíkem, 
druhým vydán na milost i nemilost. 
To, co mnohým lidem ztěžuje život, snášel kvůli nám.
Stvrdil tvé zaslíbení, že jsi blízko chudým a trpícím
a že jsi spojencem opovrhovaných a nechtěných. 
Dej, ať na to nezapomínáme 
uprostřed slavnostního lesku tohoto dne. 
Naplň naše srdce radostí
nad svou velkolepou lidskostí. 

Sylvia Bukowski
z knihy modliteb: ty jsi se mnou …

Poličská 3, 56802 Svitavy svitavy.evangnet.cz
FIO 2600272471/2010 svitavy@evangnet.cz mob. 777 339 381

 
Vánoční poselství synodní rady* 

Přemýšlejte o všem, co je pravdivé, čestné, spravedlivé, čisté, 
cokoli je hodné lásky, co má dobrou pověst, co se považuje za 
ctnost a co sklízí pochvalu... A Bůh pokoje bude s vámi." 

/Filipským 4,8-9/

Svátky nabízejí zastavení v každodenním shonu. 
Můžeme přemýšlet. O čem? O bolestech a složitostech 
světa. Může nás trápit, jak málo si s tím víme rady. Jak 
málo můžeme udělat. Tak se svátky mohou stát časem 
nepokoje.

Realitu není dobré pominout ani před ní uhýbat. 
Apoštol Pavel píše svůj dopis ve vězení a neváha to 
přiznat. A přece vyzývá: přemýšlejte o dobrém! 
Rozhlédněte se pořádně, hledejte dobré, nenechte se 
zavalit tím, co deptá a tíží.

Přemýšlejte „o všem, co je pravdivé... co sklízí 
pochvalu.“ O pravdivosti čehokoli se dnes šíří 
pochybnosti a pochvalu často sklízí laciná podbízivost. 
Nebývá mnoho pravdivého na tom, čemu se hromadně 
tleská, co se hojně "lajkuje". Měřítkem pravdivosti ať je 
nám Kristovo evangelium.

Přemýšlejme o tomto Božím dobrém, hledejme jeho 
známky a stopy ve své každodennosti, ve svém okolí, ve 
světě, i tam, kde se zdá vše temné. Jistě nalezneme! A 
nechme se tím dobrým povzbudit, nechme se inspirovat. 
Vánoce přece zvěstují, že Bůh v Ježíši nejen do tohoto 
světa vstoupil, ale právě v těch jeho nejtemnějších 
koutech a v hnoji je s námi stále.

A Bůh pokoje necht' je s námi se všemi!

Jiří Schneider Pavel Pokomý
Simona Kopecká Ondřej Titera
Jana Šarounova Roman Mazur

* synodní rada je nejvyšší správní orgán církve 


